
رئیـس اتـاق بازرگـانی ایـران:
دولت و مجلس ساختار بودجهریزی

را اصلاح کنند

رئیس پارلمان بخش خصوصی با اشاره به اینکه اتاق ایران نقاط ضعف و
قدرت لایحه بودجه ۱۴۰۰ را بررسی کرده گفت: پیشنهادهای عملی برای

اصلاح آن ارائه داده ایم.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از اتاق
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، غلامحسین شافعی در دهمین
نشست هیئت نمایندگان اتاق ایران در دوره نهم که با حضور علیرضا
رزمحسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، با ارائه توضیحاتی
درباره لایحه بودجه ۱۴۰۰، پیشنهادهای پارلمان بخش خصوصی برای اصلاح
این لایحه، دلایل اصلی تورم و اهمیت پیمان تجارت آزاد جهان موسوم
به RCEP، بر ضرورت رفع و خنثیسازی تحریمها تأکید و اظهار کرد:
تولیدکنندگان و بخش خصوصی مولد که بازیگران اصلی عرصه اقتصادی به
شمار میروند و انتظار دارند که تصمیمگیران عرصه سیاست با درک
شرایط نابسامان تولید در کشور و چالشهای به وجود آمده برای این
بخش در دوران تحریم، با نگاهی واقعبینانه، تصمیماتی اتخاذ کنند
که منافع ملی را حفظ کرده و گامی بلند برای بهبود اقتصاد و معیشت

کشور برداشته شود که عزت ایران نیز در گروی آن است.
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ــوص ــبری در خص ــم ره ــام معظ ــه فرمایشات مق ــاره ب ــا اش وی ب
فضای پسا برجام، بیان کرد: باید توجه داشت که رفع تحریمها برای
بهبود فضای اقتصادی به دست دشمن است، اما خنثی سازی آن دست
خودمان است و بیش از آنکه به فکر رفع تحریمها باشیم باید به

خنثیسازی آنها فکر کنیم.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با بیان اینکه
تولید کنندگان بازیگران اصلی عرصه اقتصاد هستند، تصریح کرد:
تولیدکنندگان انتظار دارند که تصمیمسازان و تصمیمگیران با درک
شرایط و چالشهای تولید در فضای تحریمها، واقع بیگانه تصمیمات لازم

را برای حفظ منافع ملی و بهبود معیشت و اقتصاد مردم بردارند.

وی اضافه کرد: باید از فرصت تحریم برای قویتر کردن اقتصاد از
طریق تکمیل زنجیره ارزشی تولیداتی که کشور در آن مزیت رقابتی

دارد و افزایش کالاهای اساسی بهره وافر برد.

شافعی همچنین بیان کرد: تصمیمات عجولانه نه تنها به این روند کمک
ــا ــد تحریمه ــر رون ــذاری بیشت ــه اثرگ ــه ب ــرد، بلک ــد ک نخواه

نیز تآثیر خواهد گذاشت.

وی با تحسین اقدامات رزمحسینی در چند ماهه اخیر گفت: سرعت حرکت
صادرات در چند ماه گذشته با مجموعه این اقدامات بیشتر شده است.

شافعی با بیان اینکه بخش خصوصی آماده حرکت به سمت توسعه اقتصادی
در راستای تحقق شعار سال است بیان کرد: این روند نیازمند مسیری

هموار برای حرکت و حداقل حمایتها میباشد.

وی یادآور شد: دولت، مسئول بسترسازی مناسب و حمایت از فعالان
اقتصادی است؛ اما اغلب نتیجه سیاستگذاریهای نامناسب در جهت عکس
بوده است و سنگاندازیهای بعضی از سازمانها مسیر حرکت را دشوارتر
کرده است؛ باکمال تأسف، علیرغم تأکیدات سیاستهای اصل ۴۴، میزان

عمل بخش خصوصی بهخصوص در دو سال گذشته بهشدت محدودشده است.

چند نکته مهم بودجه از دیدگاه بخش خصوصی

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: قبل از هر چیز باید گفت فعالان بخش
خصوصی به حجم وظایف دولت در حوزههای اقتصادی، اجتماعی، سیاسی،
فرهنگی، امنیتی و درعینحال دشواری انجام این وظایف در شرایط
تحریم و در یک سال آتی شرایط کرونا واقف هستند و در حد توان خود



با دولت همکاری میکنند و خواهند کرد. اتاق بازرگانی، صنایع،
معادن و کشاورزی ایران لایحه بودجه ۱۴۰۰ را بررسی کرده است؛ نقاط
ضعف و قدرت آن را ارزیابی کرده و درنهایت پیشنهادهای عملی برای

اصلاح برخی مشکلات آن را ارائه کرده است.

وی ادامه داد: به دلیل ریسکهای مربوط به تأمین منابع پیشبینیشده
و عدم انعطاف هزینههای دولت درباره آثار اقتصاد کلان بودجه ۱۴۰۰
بر ثبات اقتصادی سال آیندهنگرانی وجود دارد. در صورت عدم تحقق
منابع حاصل از صادرات نفت با ترکیب مصارف فعلی که انعطافناپذیر
است؛ جهش ارز و تداوم فزاینده و افزایش زیاد در نرخ سود دور از

انتظار نیست.

به گفته شافعی دستاندازی بودجهای به منابع صندوق توسعه ملی یکی
از دلایل مهم عدم توسعه مناسب بخش خصوصی است که در بودجه ۱۴۰۰
تکرار شده بود. خوشبختانه با اعلام نظر رهبر معظم انقلاب تا حدود
زیادی رفع شد. امیدواریم در فرآیند بررسی و تصویب بودجه حکم

ایشان موردتوجه قرار گیرد.

وی افزود: این نگرانی وجود دارد که رشد ارقام مالیات بر اشخاص
حقوقی غیردولتی به میزان بیش از ۵۰ درصد موجب فشار مضاعف عوامل
وصول مالیات بر کسبوکارهای شناختهشده شود. آیا این روش در نظام

بودجهریزی در جهت تحقق جهش تولید است؟

شافعی اظهار داشت: بهرغم هدف دولت مبنی بر کنترل قیمت کالاهای
اساسی و حمایت از اقشار آسیبپذیر از طریق تخصیص ارز به قیمت
ترجیحی، بر اساس گزارشهای متعدد کارشناسی به هدف خود نرسیده است.
یکی از ویژگیهای لایحه بودجه ۱۴۰۰ مبهم بودن سیاستهای ارزی و

حمایتی دولت است.

پیشنهادهای مهم اتاق ایران در خصوص بودجه ۱۴۰۰

وی تأکید کرد: بودجه ۱۴۰۰ استمرار سیاستهای بودجهریزی ۵۰ سال
گذشته است. قوه مجریه و قوه مقننه با درسآموزی از تجربه تحریمهای
اقتصادی که موجودیت و مقبولیت نظام سیاسی کشور را هدف گرفته بود،
با دو هدف اساسی بازآفرینی ساختار اجرایی کشور و بازتعریف نحوه
مدیریت و استفاده از منابع حاصل از تولید (نهفقط صادرات) نفت و
گاز در کشور، اصلاح ساختار بودجهریزی در کشور را در دستور کار خود
ــتها، ــتفاده از فرص ــد اس ــاتی نیازمن ــن اصلاح ــد. چنی ــرار دهن ق
تصمیمگیریهای دشوار و حمایت گسترده آحاد مردم و کارشناسان است که



زمینههای آن عمدتاً باید توسط سیاستمداران فراهم شود.

شافعی افزود: هرگاه قوه مجریه و مقننه اقدامات عملی برای
ساماندهی هزاران پروژه عمرانی و لغو اجرای صدها مورد از این
طرحها که توجیه اقتصادی ندارند و در اثر فشارهای محلی و منطقهای
و دستگاهی به بودجه تحمیلشده است، اقدام کردند، هرگاه این دو قوه
بهجای دمیدن در خواستههای گروههای مختلف برای افزایش حقوق و
دستمزد، سعی در حذف کسری بودجه ساختاری کردند، هرگاه این دو قوه
بهجای روی آوردن به گسترش پرداخت یارانه بهعنوان راهی برای حامی
پروری سعی کردند که ثروت آفرینی و رشد اقتصادی بالاتر را هدف قرار
دهند، هرگاه دستگاه دولتی و عمومی که دوبارهکاری و موازی کاری و
پراکندهکاری میکنند و کمفایده بودن وجود آنها محرز است ادغام یا
منحل شد و هرگاه منابع حاصل از نفت بهجای آنکه صرف پرداخت حقوق و
دستمزد شد، صرف رشد و توسعه تولید شد آنگاه میتوان گفت گامهای

عملی برای اصلاح ساختار بودجه برداشتهایم.

سرویس خبری: گوناگون

راهکارهـــای ۱۰گـــانه اتـــاق
بازرگـانی ایـران بـرای بـازگشت

ارز صادراتی
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پیشنهادات ده گانه بخش خصوصی برای تسهیل بازگشت ارز صادراتی مطرح
و مقرر شد تا موضوع با حضور غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی،
صنایع، معادن و کشاورزی ایران در کمیته ماده دو مورد بحث و بررسی

قرار گیرد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، در جلسه شورای گفتگوی
دولت و بخشخصوصی که با حضور وزرای صمت و اقتصاد و رئیس کل بانک
مرکزی برگزار شد، پیشنهادات ده گانه بخش خصوصی برای تسهیل بازگشت
ارز صادراتی مطرح و مقرر شد تا موضوع با حضور غلامحسین شافعی،
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در کمیته ماده

دو مورد بحث و بررسی قرار گیرد.

 متن کامل راهکارهای ده گانه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و
کشاورزی ایران را منتشر کرد:

۱- نظر به اثبات ناکارآمدی سیاستهای متخذه سال های ۹۷ تا مهرماه
۹۹ و به جهت رفع محدودیت های فعلی پیش روی صادرکنندگان، افزایش
سرعت بازگشت ارز به چرخه اقتصاد، امکان ایجاد تنوع در روشهای
ایفای تعهدات و کم کردن فشار تامین ارز بر بانک مرکزی، بسته
سیاست های ارزی سال ۹۹ کم لن یکن و روش تصویب هیات وزیران مصوب
۹۷/۲/۲ (۱- واردات در مقابل ۲- پرداخت بدهی ارزی خود ۳- فروش ارز
به بانک ها و صرافی های مجاز ۴- سپرده گذاری ارزی نزد بانکها)

بدون تعیین سقف و کف ملاک عمل قرار گیرد.

۲- با توجه به محدودیت های منابع ارزی دولتی و تبعات دخالت های
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دولت در خرید و فروش ارز صادراتی و عدم تامین به موقع نیازهای
ارزی واردکنندگان، پیشنهاد میگردد تا بانک مرکزی جمهوری اسلامی
ایران صرفا متعهد به تامین ارز کالاهای اساسی بوده و فرآیند تامین
تمامی کالاها را به ارز حاصل از صادرات و تعامل صادرکنندگان و
واردکنندگان بدون دخالت دولت و بر مبنای عرضه و تقاضای بازار

موکول نماید.

۳- تعدیل بیست درصدی میزان بازگشت ارز اظهارنامه های صادراتی به
منظور جبران هزینه های مترتب به واسطه تحریم ها که شامل تغییر
اسناد، انبارداری مضاعف، هزینه های نامتعارف نقل و انتقال پول و

سایر هزینه های غیرقابل پیش بینی می شود.

۴- واردات تمامی کالاها از محل ارز صادراتی با توافق فی مابین
صادرکننده و واردکننده به شیوه واردات در مقابل صادرات مجاز تلقی
شده و با تجربه موفق به ثبت رسیده در این حوزه، رفع تعهد ارزی با
ثبت واگذاری کوتاژهای صادراتی به واردکننده تنها در سامانه جامع
تجارت، صورت گیرد و در مقابل، نظارت دستگاههای اجرایی بر بازگشت
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور، از طریق این سامانه
انجام شود و مداخلات در تعیین نرخ به صفر برسد(برابر بند ۱ مصوبه

(۹۷/۲/۲

۵- افزایش زمان بازگشت ارز صادراتی از ۴ ماه به حداقل ۶ ماه به
استثناء فرش دستباف که به دلیل شرایط ناشی از صادرات این کالا،

باید به ۱۲ ماه افزایش یابد.

تبصره: برای برخی از اقلامی که بر اساس تشخیص وزارت صمت و اتاق
ایران امکان بازگشت ارز در مهلت ۶ ماه را ندارند، توسط وزارت

مزبور نسبت به تعیین مهلت مناسب اقدام شود.

۶- دادن مهلت حداقل سه ماهه به تمامی صادرکنندگان تولیدی و
غیرتولیدی که تا یان تاریخ موفق به ایفای تعهدات خود نشده اند
برای آخرین بار به یکی از ۴ روش مطرح در مصوبه ۹۷/۲/۲ بدیهی است
کارت بازرگانی این دسته جهت ایفای تعهدات معتبر و سامانه های
ارزی امکان ایفای تعهدات در مدت اعلام شده را فراهم خواهند آورد.

۷- در راستای اجرای بند ۷ تصویب نامه مورخ ۹۷/۲/۲ هیات محترم
وزیران مقرر شد صادرکنندگان به کشورهای عراق و افغانستان و
بازارچه های مرزی در مقطع زمانی ۹۷/۱۰/۲۲ لغات ۹۷/۵/۱۶ اطلاعات
اظهارنامه های صادراتی خود را در سامانه جامع تجارت جهت رفع



تعهدات ارزی ثبت نمایند.

۸- سازمان امور مالیاتی در خصوص اعمال معافیت های مالیاتی برای
آن دسته از صادرکنندگانی که بعد از تاریخ ۹۸/۱۰/۳۰ نسبت به برگشت
ارز صادراتی اقدام نموده اند بر مبنای اطلاعات دریافتی از بانک

مرکزی در خصوص ایفای تعهدات ارزی اقدام خواهد نمود.

۹- فراهم آوردن امکان گزارش گیری برخط مربوط به وضعیت رفع تعهد
ارزی از سوی صادرکنندگان در سامانه های بانک مرکزی و فراهم آوردن
امکان دسترسی برخط ادارات کل امور مالیاتی استانها از وضعیت رفع
تعهد ارزی صادرکنندگان به منظور استرداد به موقع مالیات بر ارزش
افزوده با رعایت مفاد مربوطه در قانون رفع موانع تولید(۳۰ روز از
زمان رفع تعهد ارزی که متاسفانه در حال حاصر استرداد بخشی از
مالیات بر ارزش افزوده سال ۹۷ و سال های ۹۸ و ۹۹ صورت نگرفته که

بر اساس محاسبات برآوردی در حدود ۲۵۰۰ میلیارد تومان می باشد)

۱۰- صادرکنندگانی که نسبت به رفع تعهد ارزی قبل از مهلت مقرر
اقدام می نمایند شامل ۱۰ درصد تشویق صادراتی در ارزش اظهارنامه
صادراتی می گردند و ملزم به رفع تعهد ۹۰ درصد از ارز صادراتی خود

هستند.

غلامحسـین شـافعی در نشسـت هیـات
نمایندگان اتاق ایران: بسیاری
از ناکارآمـدیها، پشـت تحریمهـا

پنهان شده است

https://agrofoodnews.com/%d8%ba%d9%84%d8%a7%d9%85%d8%ad%d8%b3%db%8c%d9%86-%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%af%d8%b1-%d9%86%d8%b4%d8%b3%d8%aa-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d9%86%d8%af%da%af%d8%a7%d9%86/
https://agrofoodnews.com/%d8%ba%d9%84%d8%a7%d9%85%d8%ad%d8%b3%db%8c%d9%86-%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%af%d8%b1-%d9%86%d8%b4%d8%b3%d8%aa-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d9%86%d8%af%da%af%d8%a7%d9%86/
https://agrofoodnews.com/%d8%ba%d9%84%d8%a7%d9%85%d8%ad%d8%b3%db%8c%d9%86-%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%af%d8%b1-%d9%86%d8%b4%d8%b3%d8%aa-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d9%86%d8%af%da%af%d8%a7%d9%86/
https://agrofoodnews.com/%d8%ba%d9%84%d8%a7%d9%85%d8%ad%d8%b3%db%8c%d9%86-%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%af%d8%b1-%d9%86%d8%b4%d8%b3%d8%aa-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d9%86%d8%af%da%af%d8%a7%d9%86/


غلامحسین شافعی در نهمین نشست هیات نمایندگان اتاق ایران اینگونه
به مسئله رفع تعهد ارزی و فشار بر صادرکنندگان اشاره کرد: مسئولان
مشکلاتی را به وجود آوردهاند و به دنبال این هستند که آن را گردن
افراد دیگری بیندازند و در این میان مظلومتر از فعالان اقتصادی

نیست.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران
در نهمین نشست هیات نمایندگان اتاق ایران به بیان مهمترین

دغدغههای
بخشخصوصی پرداخت.

غلامحسین شافعی سخنرانی خود را در دو بخش کلی ایراد کرد؛ ابتدا به
مسائل

بلندمدت و اثرگذار نظیر تدوین برنامه هفتم توسعه پرداخت. به گفته
او، اکنون بیش از ۴ دهه آزمون و خطا باید دریافته باشیم که

اقتصاد یک سیستم
بههم پیوسته و نظاممند است که مدیریت آن توسط سیاستمداران و

مدیران
اجرایی غیرهماهنگ نمیتواند نتیجه مطلوبی به بار آورد.

 شافعی سپس مسائل و مشکلات روز نظیر فشار به صادرکنندگان در مسئله
رفع

تعهد ارزی را مورد توجه قرار داد و گفت: شایسته نیست که در شرایط
جنگ

اقتصادی صادرکنندگان کشور مورد بیمهری قرار گیرند و بیش از گذشته



با
تنگناهای گوناگون مواجه شوند.

رئیس پارلمان بخش خصوصی ایران در مورد شرایط بورس و تاثیر آن بر
بنگاههای اقتصادی نیز تاکید کرد که در کنار واگذاری سهام شرکتهای

دولتی
باید به واگذاری مدیریت شرکتها به بخش خصوصی واقعی توجه شود.

متن کامل سخنرانی غلامحسین شافعی به شرح زیر است:

هفته دفاع مقدس را گرامی میداریم و ادای احترام میکنیم به شهدای
جنگ

تحمیلی و جانبازان پر افتخار و به همه رزمندگان که همه، امروز و
آیندگان در

طول تاریخ مدیون آنها هستیم.

به هر دینی که آوردی، چراغی را به تاریکی

به هر آئین که میخواندی سرودی را به بیداری

به هر عشقی که رفتی تا گرائیدی به خاموشی

چراغت همچنان روشن

سرودت تا ابد زنده

به یادت همچنان غمگین

برنامه توسعه

برنـامه هفتـم توسـعه بایـد مبنـای حرکـت اقتصـادی باشـد هرچنـد
برنامههایی که تا کنون اجرا شدهاند با مشکلات عدیدهای مواجه

هستند.

بهرغم تهیه و تصویب برنامه پنجم و ششم توسعه در ده سال اخیر،
تقریبا

ــادی، ــد اقتص ــرخ رش ــه ن ــادی از جمل ــای کلان اقتص ــامی متغیره تم
سرمایهگذاری، توزیع

درآمد و درآمد سرانه حقیقی نسبت به سال آغازین این دهه در وضعیت
نامطلوبتری قرار دارد. در کنار تداوم مشکلات ساختاری اقتصاد و به

ویژه



ناهماهنگی و ناکارآیی در سیاستگذاری اقتصادی در سطح کلان، بخشی از
این

موضوع به تحریمهای اقتصادی گسترده و بیسابقه کشور برمیگردد؛ تهیه
و

تصویب برنامههای مزبور نتوانسته است از بروز و تدوام مشکلات فوق
از جمله

تحریمها پیشگیری کند و بسیاری از ناکارآمدیها، پشت تحریمها پنهان
شده

است.

محیط کسبوکار به رغم تلاشهای انجام شده همچنان نامساعد است و عدم
ثبات

متغیرهای اقتصاد کلان و دخالت در ساز و کارهای بازار و حجم انبوه
مقررات،

فعالان بخش خصوصی را سردرگم و خسته کرده است. در چنین شرایطی از
فرصت تهیه

برنامه هفتم توسعه نباید به سادگی گذشت.

در این راستا، اتاق ایران از مقام معظم رهبری در مرحله ابلاغ
سیاستهای

کلی برنامه هفتم و از دولت محترم و دستگاههای ذیربط در مرحله
تدوین

برنامه، درخواست دارد برای تقویت بخش خصوصی و نقشآفرینی آن، در
توسعه کشور

تصمیمهای قاطعی اتخاذ کند.

شایان ذکر است که برای نقش آفرینی بخش خصوصی واقعی در عرصه
اقتصاد،

تضمین حقوق مالکیت، حذف رانتجویی و فراهم سازی محیط کسب و کار
مساعد منوط

به اتخاذ سیاست های هماهنگ اقتصادی است. به عنوان نمونه از
ناهماهنگی های

سیاستی تحولات چندماهه اخیر بورس اوراق بهادار و بورس کالا است.

دولت نمیتواند هم صحبت از مشارکت مردم در اقتصاد از طریق گسترش
سهامداری مردم در بورس کند و هم همزمان بطور مداوم در قیمتگذاری

و مدیریت
بنگاههای حاضر در بورس دخالت کند.



نمیتوان سهام بنگاهها را در قالب ETF به مردم واگذار کرد اما در
قالب

یک آییننامه مدیریت بنگاههای واگذار شده را برای سالها، در دست
دولت نگه

داشت.

نمیتوان امر به گسترش صادرات کرد اما همزمان با مقررات دست و
پاگیر و گاهی متناقض، بنگاههای صادر کننده را تنبیه کرد.

اکنون بیش از ۴ دهه آزمون و خطا باید دریافته باشیم که اقتصاد یک
سیستم

بههم پیوسته و نظاممند است که مدیریت آن توسط سیاستمداران و
مدیران

اجرایی غیرهماهنگ نمیتواند نتیجه مطلوبی به بار آورد.

تامین مالی بخش خصوصی از بورس و نظام بانکی

اوج گرفتن بورس در کشور طی ماههای گذشته در شرایطی بود که
بازارهای

مالی در همه دنیا به دلیل شوک وارده به اقتصاد جهانی از ناحیه
شیوع کرونا

با افت بیسابقه همراه بودهاند.

رشد فزاینده بورس در دورهای که کشور با رکود عمیقی دست و پنجه
نرم

میکند و طی یک دوره ده ساله نزولی بوده و حجم فروش شرکتها و
صادراتشان به

دلیل کرونا کاهشی بوده، نمیتواند ناشی از بهبود عملکرد بخش واقعی
اقتصاد و

بنگاههای کشور باشد و رابطه معناداری بین جهش بورس و تولید و
اشتغال

مشاهده نمیشود.

اتاق ایران ضمن تقاضا از دولت محترم در خصوص عدم حمایت از
سفتهبازی در

هربازاری از جمله بازار سرمایه پیشنهاد میکند که برای جلوگیری از
هیجانات

کاذب و ایجاد محدودیت برای شروع سفتهبازی و کاهش نوسانات وضع
مالیات بر



عایدی سرمایه را در دستور کار خود قرار دهد.

همچنین پیشنهاد اکید اتاق ایران در خصوص واگذاریهای دولتی،
واگذاری

مدیریت شرکتهای دولتی همزمان با واگذاری مالکیت آنها به بخش
خصوصی واقعی

از طریق بازار سرمایه است. راهکار بعدی، واگذار شرکتهای سودده
دولتی در
بورس است.

متاسفانه در این دوره شاهد بودیم که برخی شرکتهای زیانده دولتی
با

قیمتهای بالا در بورس فروخته شدند و مقام ناظر واکنشی بر این
مساله نشان

ندادند.

نکته مهم دیگری که باید مورد توجه قرار گیرد آن است که در راستای
تامین

مالی بخش خصوصی از بازار سرمایه الزامی است تا فرآیند و رویههای
ورود

شرکتهای خصوصی به بورس و افزایش سرمایه آنها تسهیل شود.

اقدام مهم بعدی که بخش خصوصی انتظار دارد در شرایط فعلی انجام
شود،

اصلاح نظام بانکی است. با توجه به اینکه نظام بانکی کشور با مشکلات
عدیدهای دست و پنجه نرم میکند، امروز فرصتی است تا بانکهای خصوصی

و
خصوصیشده از طریق بورس افزایش سرمایه دهند؛ این افزایش سرمایه

باید به
شکلی صورت گیرد که حق تقدم خرید سهامداران اصلی و خرید سهام توسط
سهامداران فعلی ممنوع شود تا ترکیب سهامداری بانکها اصلاح شود و

همزمان
گامهایی برای استقرار حاکمیت شرکتی در این مورد برداشته شود.

فروش سهام به
خریداران جدید فرصتی فراهم میسازد تا تیم مدیریتی این بانکها

تغییر کند و
اصلاحاتی در ساختار مدیریتی آنها ایجاد شود.



مسائل و مشکلات روز؛ مشکل تأمین مواد اولیه تولید

۱- بخش تولید کشور به اشکال مختلفی در معرض تهدیدهای خارجی و
داخلی است.

تحریمها و مشکلی که در ورود مواد اولیه، واسطهای و سرمایهای
ایجاد

کرده، واحدهای صنعتی کشور را با تنگناهای عدیده مواجه ساخته است
از طرف

دیگر تصویب بخشنامهها و آئیننامههای متعدد و بعضاً خلقالساعه غیر
کارشناسی و بدون اعمالنظر بخش خصوصی به مشکلات تولیدکنندگان

افزوده است.
در کنار عوامل فوق، نرخ بالا و بیثباتی ارز، هزینه تأمین مواد

اولیه تولید
را بهصورت غیرمتعارفی افزایش داده به حدی که ادامه فعالیت برای

تولیدکنندگان را دشوار کرده است.

۲- علاوه بر مشکلات فوق، مشکل تأمین ارز تولیدکنندگان در سامانه
نیما و

مشکلات ثبت سفارش نیز باعث شده است مواد اولیه و ماشینآلات و
تجهیزات برای

واحدهای تولیدی تأمین نشود. دلیل دپو شدن حجم قابلتوجهی از مواد
اولیه در

گمرکات کشور، عدم تخصیص ارز و عدم ترخیص بهموقع است.

عدم تخصیص ارز به واحدهای تولیدی بسیاری از واحدها را سرگردان
کرده است

از طرف دیگر گمرک نیز ترخیص کالا را منوط به تأمین ارز کرده و در
این میان

بخش عظیمی از تولید کشور در یک سیکل معیوب گرفتار شده است. اگر
این مشکل حل

نشود، میتواند برای تولید کشور بحرانساز شود. توقف تولید ریزش
شدید

اشتغال را به دنبال دارد. در این موضوع به بحرانهایی مبدل خواهد
شد که

غلبه بر آن بسیار دشوار خواهد بود.

۳- آمارها هم بهخوبی بر این مشکلات صحه میگذارند؛ بر اساس گزارش
شامخ



اتاق ایران در مرداد امسال، شاخص موجودی مواد اولیه یا لوازم
خریداری شده

با عدد ۴۰٫۲۴ کمترین مقدار را در میان زیرشاخصهای شامخ دارد که
نشاندهنده

کمبود مواد اولیه برای بنگاههای اقتصادی است. همچنین شاخص قیمت
خرید مواد

اولیه نیز با عدد ۹۰٫۲۷ افزایش در قیمت مواد اولیه را نشان
میدهد.

در گزارش پایش محیط کسبوکار در بهار ۹۹، عمدهترین مشکل فعالان
اقتصادی

غیرقابل پیشبینی بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه و محصولات بوده
است.

۴- لذا میتوان گفت به دلیل سیاستهای ارزی، پولی و گمرکی که
همراستایی

لازم را با یکدیگر ندارند. تأمین مواد اولیه با مشکل همراه گشته
است و

هشدارهای لازم در این زمینه  از سوی اتاق ایران داده شده است.
انتظار بر

این بود که در جهت رفع مشکل تأمین مواد اولیه بهموقع اقدامات
جدیتری صورت

گیرد که طبق روال هیچ توجهی نشد و طبق روالهای معمول و غیرعادی
همواره در

این موارد علاج واقعه را به بعد از وقوع موکول میکنیم.

۵- وضعیت امنیت غذایی نهادههای تولید بخش کشاورزی به دلیل عدم
تأمین و

اختصاص نیافتن بخش قابلتوجهی از ارزهای موردنیاز به این نهادهها
بسیار

نگرانکننده است و تداوم آنها نسبت به سالهای قبل با نقصان شدید
روبروست و

این مسئله در بخش کشاورزی هم استمرار تولید را تهدید میکند و هم
درآمد

کشاورزان را متأثر خواهد کرد. در خصوص تولیدات زراعی نیز کمبود
نهادهها

قطعاً کشت پاییزه را با مشکلات فراوانی مواجه خواهد کرد.



۶- در شرایط جنگ اقتصادی بخش خصوصی و تولید کشور از دولت و مجلس
محترم

انتظار دارند تا با ایجاد هماهنگی لازم بین سازمانهای مرتبط، ساز
و کاری

برای حل مشکلات پیش روی تولیدکنندگان ارائه دهند.

با وجود پیگیریها و طرح دغدغههای بخش خصوصی در حوزههای گفته شده
همچنان شاهد آن هستیم که بسیاری از مسائل مطروحه به قوت خود باقی

و نگرانی
بخش خصوصی آن است که غفلت از تجارب فعالان اقتصادی و هشدارها و

پیشبینیها، شرایط پیش روی اقتصاد کشور را بیش از گذشته نابسامان
سازد و

سالی که با عنوان جهش تولید از سوی مقام معظم رهبری نامگذاری شده
است،

فاصله معناداری با عنوان سال داشته باشد.

تعهدات ارزی صادرکنندگان

اتاق ایران به عنوان مشاور قوای سهگانه همسو با دولت معتقد به
بازگشت

ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور است و اعتقاد راسخ دارد
که بسیار

اندکاند افرادی که به عمد ممکن است ارزهای صادراتی خود را به
کشور

بازنگرداندهاند که مستوجب برخورد قانونی هستند اما بر این مسئله
هم تاکید

دارند که نباید جای استثنا با قاعده عوض شود و به شیوهای رفتار
شود که

صادرکنندگان محترم و حرفهای که در شرایط موجود، باید با تمام قوا
در کنار

دولت محترم با روحیهای مضاعف در رفع مشکلات اقتصادی کشور تلاش کنند
با

انواع اتهامات ناروا روبرو شوند.

صادرات محصولات ایرانی با شرایط سخت اقتصادی کشور طی سالهای ۹۷ و
۹۸

حدود ۸۵ میلیارد دلار بوده که بر اساس اعلام بانک مرکزی ۲۷٫۵
میلیارد دلار



آن به چرخه اقتصادی بازنشگته است. با توجه به بررسیهای صورت
گرفته باور

داریم که این میزان تعهد ارزی از سوی بخشخصوصی و صاحبان کارت صحت
ندارد.

بخشی از این عدم بازگشت ارز مربوط به صادرات انواع سوخت است
۱۰٫۷)

میلیارد دلار) حدود یک سوم از این عدم رفع تعهد مربوط به
صادرکنندگانی است

که کارت بازرگانی نداشتهاند و با رویههای دیگری اقدام به صادرات
کردهاند. بخش دیگری از آن نیز به صادرات کالاهای تولیدی از محل

ورود موقت
یا از محل بخشنامههای متعدد صورت گرفته است. متاسفانه مسئولان

مشکلاتی را
به وجود آوردهاند و به دنبال این هستند که آن را گردن افراد

دیگری
بیندازند و در این میان مظلومتر از فعالان اقتصادی نیست. به خصوص

که
فعالان اقتصادی در تحریمها و جنگ تحمیلی امتحان پس دادهاند؛ آنچه

در توان
داشتند برای مقابله با مضیغههای اقتصادی به کار گرفتند. تا زمانی

که به
آنها عنوان سرداران جبهه اقتصادی دادهایم، چگونه است که یک شبه

این
سرداران جنگ اقتصادی، خائن میشوند؟ حق فعالان اقتصادی است که مورد

حمایت
قرار گیرند و در این شرایط همه باهم میتوانیم مشکلات را حل کنیم و

در
مقابل تحریم، باید تسهیل ایجاد میکردیم.

شایسته نیست که در شرایط جنگ اقتصادی صادرکنندگان کشور مورد
بیمهری

قرار گیرند و بیش از گذشته با تنگناهای گوناگون مواجه شوند و ما
نگران

ادامه این روش هستیم. به عنوان رئیس اتاق ایران شاهد تلاشهای
تشکلهای

اقتصادی، اعضای هیات رئیسه و فعالان اقتصادی هستیم اما به سهم خود



عرض
میکنم که شرمندهایم که بهرغم تلاش، نتوانستهایم در رفع مشکلات

آنطور که
باید موفق باشیم اما در عین حال به آینده امیدواریم که اگر حرف

ما مورد
قبول واقع نمیشود آنطور که مقام معظم رهبری فرمودهاند، مسئولان و
تصمیمگیران بر اساس فرمایشات ایشان حرکت کنند و برنامه بریزند.

رییس اتاق بازرگانی ایران: دو
سوم کسانی که ارز را نیاوردند

اساسا کارت بازرگانی ندارند

در ادامه اختلاف نظرها میان بانک مرکزی و فعالان بخش خصوصی درباره
نحوهی بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور، رییس اتاق بازرگانی
ایران میگوید سهم بخش خصوصی بسیار محدودتر از تصورات ابتدایی

است.

به گزارش ایسنا، با پایان یافتن مهلت بازگشت ارز حاصل از صادرات
در سالهای ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ در ۳۱ تیرماه امسال بانک مرکزی اعلام کرد
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که بیش از ۲۷ میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات در این سالها به
کشور بازنگشته است و از اینرو صادرکنندگان متخلف باید نسبت به
بازگشت ارزشان اقدام کنند در غیر این صورت تعلیق کارتهای
بازرگانی یا حتی معرفی به قوه قضاییه از گزینههای باقیمانده

خواهد بود.

با گذشت چند هفته از این تهدید حالا نمایندگان بخش خصوصی پس از
انجام بررسیهایی اعلام میکنند که سهم این بخش در بازنگشتن ارزهای

صادراتی بسیار محدود است.

پس از آنکه رییس اتاق بازرگانی تهران براین موضوع تاکید کرد حالا
رییس اتاق بازرگانی ایران نیز میگوید که بخش قابل توجهی از

ارزهای بازنگشته ارتباطی با کارتهای بازرگانی ندارد.

شافعی گفته برآوردها نشان میدهد که حدود ۱۵ هزار صادرکننده هیچ
ارزی از محل صادراتشان به کشور بازنگرداندهاند.

بررسیهایی که اتاق بازرگانی انجام داده نشان میدهد که از این
تعداد تنها ۵۰۰۰ کارت بازرگانی داشتهاند که از این عدد نیز تنها
کارت ۳۱۸۱ نفر فعال بود به این ترتیب از میان کسانی که ارز خود

را بازنگرداندهاند دو سوم آنها عملا کارت بازرگانی ندارند.

رییس اتاق بازرگانی ایران با انتقاد از برخوردی که در زمینهی
سیاستهای ارزی با فعالان واقعی اقتصاد میشود گفته وقتی دارندگان
کارت بازرگانی متخلف معرفی میشوند به صادرکنندگان واقعی اجحاف
میشود و در بلندمدت در صورتی که این رویهها اصلاح نشود به حذف

صادرکنندگان با اصالت منجر خواهد شد.

او گفته: شرایط موجود را درک میکنیم و متوجه فشارهای وارده بر
بانک مرکزی نیز هستیم. آنها هم با نگرانیهای زیادی مواجه هستند؛
اما راه غلبه بر مشکلات، ایجاد اعتماد متقابل و همکاری و همگامی
با فعالان واقعی بخش خصوصی است. در جلسه هفته گذشته با بانک
مرکزی، موضوع تشکیل یک کمیته مشترک میان اتاق ایران و بانک
مرکزی، از سوی ریاست این نهاد مطرح شد. امیدواریم با توسعه دامنه
تعاملات و در ادامه پیگیری اقدامات مشترک، بتوانیم بر از حجم

مشکلات موجود بکاهیم.

رئیس پارلمان بخش خصوصی در بخش دیگری از اظهارات خود با انتقاد
صریح از عملکرد ناموفق سازمان توسعه تجارت، گفت: رویکردها و



عملکردهای این سازمان، نتوانسته پاسخگوی نیازها و تأمینکننده
حمایتهایی باشد که بخش تجارت ما امروز بدان نیاز دارد. این حوزه
ً بیپناه رها شده است و وزارت صنعت، معدن و تجارت باید برای عملا

این مسئله تدبیری بیندیشد.

سرویس خبری: صنعت غذا

۳۰ پیشنهاد پارلمان بخش خصوصی
بـه دولـت بـرای حمـایت از تولیـد

در گذر از بحران کرونا

غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران با ارسال نامهای به حسن روحانی،
رئیسجمهور، مجموعه پیشنهادهای پارلمان بخشی خصوصی برای حمایت از
واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان تولید که قبل از شیوع ویروس
کرونا فعال بودهاند و از ظرفیتهای بالایی برای رونقبخشی به اقتصاد

برخوردار هستند را ارائه کرد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران
با ارسال نامهای به حسن روحانی، رئیسجمهور، با اشاره به اینکه
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مصوبه هیات
وزیران برای حمایت از بخشها و کسبوکارهای اقتصادی در ۱۰ طبقه

شغلی،
نوشت: این دستهبندی عمدتاً اصناف و مشاغل را در برمیگیرد و حمایت

از
کسبوکارهای تولیدی عمدتاً مغفول مانده است.

غلامحسین شافعی در این نامه تمهیدات دولت برای حمایت از آن دسته
کسبوکارهای تولیدی و خدمات پشتیبان تولید خواستار شد که قبل از

شیوع ویروس
کرونا در اقتصاد کشور فعال بودهاند و از ظرفیتهای بالایی برای

رونقبخشی
به اقتصاد برخوردار هستند؛ اما به علت شیوع کرونا در کشور با

زیان اقتصادی
مواجه شده و دارای اسناد مثبته برای اثبات تحمیل زیان هستند.

در این راستا مجموعه پیشنهادها و راهکارهای پارلمان بخش خصوصی
مشتمل بر

۳۰ بند برای ششماهه نخست سال جاری به دولت ارائه شده است که
مسائلی در

حوزه مالیات، بیمه، تسهیلات بانکی، مجوز کسبوکار، دولت الکترونیک
و … را

در برمیگیرد.

 متن کامل نامه غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران به حسن روحانی،
رئیسجمهوری اسلامی ایران به این شرح است:

 جناب آقای دکتر روحانی

ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران

با اهداء سلام و تحیات

همانگونه که مستحضر هستید، شیوع ویروس کرونا در اواخر سال گذشته
و

تداوم آن در شرایط حاضر، بهواسطه دامن زدن به تعطیلی گسترده
کسبوکارها،

اقتصاد کشور را وارد رکود عمیقتری کرده است که در نوع خود
بیسابقه بوده و



این شوک عظیم در کنار شرایط تحریمی حاکم بر اقتصاد کشور، نوسانات
گسترده

در نرخ ارز، سیر صعودی افزایش قیمتها و…، فشار مضاعفی را بر
فعالین

اقتصادی وارد ساخته است.

هیات محترم وزیران در مصوبه مورخ ۱۱ فروردین ۹۹، به شماره ۱۶۷۷/ت
۵۷۴۳۵

ه، بخشها و کسبوکارهای اقتصادی مشمول انواع حمایتها را در ۱۰
طبقه شغلی

در نظر گرفته است که بیشتر، اصناف و مشاغل را در برمیگیرد و بر
اساس آن،

حمایت از کسبوکارهای تولیدی عمدتاً مغفول مانده است.

در این راستا، اتاق ایران بهعنوان پارلمان بخش خصوصی مجموعه
پیشنهادهـایی را بهمنظـور حمـایت از «واحـدهای تولیـدی و خـدمات

پشتیبان تولید
که قبل از شیوع ویروس کرونا در اقتصاد کشور فعال بودهاند و از

ظرفیتهای
بالایی بهمنظور رونقبخشی به اقتصاد برخوردار هستند؛ اما به علت

شیوع این
بیماری در کشور با زیان اقتصادی مواجه شده و دارای اسناد مثبته

برای اثبات
تحمیل زیان میباشند»، به شرح ذیل ارائه میکند.

شایان توجه است که مجموعه راهکارهای موردنظر برای ششماهه اول سال
۱۳۹۹

ارائه شده و ضروری است در شهریورماه با توجه به وضعیت کشور، در
مورد توقف

یا ادامه راهکارها تا رسیدن به شرایط عادی اقتصادی تصمیمگیری شود

۱- تعویق در ارائه اظهارنامه، ترازنامه، حساب سود و زیان متکی به
دفاتر و اسناد اشخاص حقوقی تا پایان شهریورماه ۱۳۹۹

۲- تمدید مهلت بخشودگی جرائم مواد (۱۶۹)، (۱۹۰)، (۱۹۹)، (۱۹۷)،
(۱۹۳)

مربوط به قانون مالیاتهای مستقیم و قانون مالیات بر ارزشافزوده
تا پایان



شهریورماه ۱۳۹۹ در صورت تداوم وضعیت شیوع کرونا

۳- استرداد حداقل ۵۰ درصد از مالیات بر ارزشافزوده صادرکنندگان
در سال ۱۳۹۸ بهصورت علیالحساب و بدون رفع تعهد ارزی

۴- استمهال حداقل ششماهه تقسیط پرداخت بدهیهای مالیاتی دورههای
گذشته واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان، آسیبدیده از شیوع کرونا

۵- استمهال پرداخت مالیات بر ارزشافزوده متعلقه از اسفندماه ۱۳۹۸
لغایت

حداقل تا پایان شهریورماه ۱۳۹۹ و تقسیط بازپرداخت ماهانه از
مهرماه ۱۳۹۹

به بعد، بدون اخذ جریمه دیرکرد

۶- لغو جلسات هیأتها و رسیدگی مالیاتی کلیه مؤدیان حداقل تا
پایان خردادماه ۱۳۹۹، در صورت تداوم شیوع کرونا

۷- اعطای معافیت و یا تخفیف مالیات به میزان حداقل ۵ درصد برای
سال ۱۳۹۸

۸- تمدید یا تجدید کلیه مجوزهای کسبوکار اشخاص حقوقی، علاوه بر
اشخاص

حقیقی بدون نیاز به اخذ گواهی مالیاتی موضوع ماده (۱۸۶) قانون
مالیاتهای

مستقیم

۹- استمهال سهم حق بیمه کارفرما (شامل حق بیمه بازنشستگی، بیکاری
و

حوادث ناشی از کار) از اسفندماه ۱۳۹۸ تا پایان شهریورماه ۱۳۹۹ و
تعیین

تکلیف برای تقسیط بازپرداخت این بدهی از مهرماه ۱۳۹۹ و بدون اخذ
جریمه

دیرکرد

۱۰- تخفیف حداقل ۵ درصدی حق بیمه سهم کارفرما (سهم ۲۳ درصد) از
اسفندماه ۱۳۹۸ تا شهریورماه ۱۳۹۹

۱۱- استمهال حداقل ششماهه تقسیط پرداخت بدهیهای تأمین اجتماعی
دورههای گذشته واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان تولید، آسیبدیده

از شیوع



کرونا

۱۲- توقف بازرسی دفاتر قانونی مؤسسات تا پایان برنامه ششم
بهاستثنای

پیمانکارانی که صدور مفاصا حساب آنها منوط است به بازرسی دفاتر
قانونی

۱۳- در نظـر گرفتـن یـک دوره تنفـس از اسـفندماه ۱۳۹۸ تـا پایـان
شهریورماه

۱۳۹۹ و تقسیط بازپرداخت اصلوفرع تسهیلات بانکی از مهرماه ۱۳۹۹ به
بعد،

بدون اخذ جریمه دیرکرد

۱۴- اعطای تسهیلات سرمایه در گردش با شرایط سهل و نرخ حمایتی برای
آن

دسته از واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان تولید که به دلیل کاهش
فروش ناتوان

از پرداخت دیون و تسویه چکهای صادرهاند

۱۵- حذف اخذ سپرده در بانکهای عامل برای تخصیص ارز و در عوض اخذ
تضمینها و وثایق ملکی مکفی

۱۶- آزادسازی بخشی از سپردههایی که بابت دریافت تسهیلات از سیستم
بانکی بلوکه شده است و دریافت تضامین غیرنقدی توسط بانک عامل

۱۷- تعویق یا کاهش انواع هزینه¬های اداری و دفتری در ششماهه اول
سال

۱۳۹۹ در صورت تداوم شیوع کرونا در کشور (شامل انواع هزینه¬ها و
عوارض مرتبط

با قبوض آب، برق، گاز، فاضلاب، پسماند و…)

۱۸- استمهال حقوق ورودی و عوارض وارداتی آن دسته از کالاهایی که
برای

ادامه حیات و فعالیت واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان تولید
موردنیاز است و

در زنجیره تأمین آنها اختلال ایجاد شده و یا عرضه آنها در بازار
دچار کمبود

شده است (با ارائه اسناد و مدارک) برای مدت حداقل ششماهه و بدون
پرداخت



جریمه دیرکرد

۱۹- اعلام شرایط موجود بهعنوان شرایط فورس ماژور از تاریخ اول
اسفندماه

۱۳۹۸ تا حداقل خردادماه ۱۳۹۹ و الزام دستگاههای اجرائی به اعمال
شرایط

فورس ماژور در قراردادهای خود با فعالان اقتصادی

۲۰- الــزام دســتگاههای اجرایــی بــه تعــدیل مناســب مــدت و مبلــغ
قراردادهای خود

با فعالان اقتصادی به جهت شرایط فورس ماژور در جهت حفظ و حمایت از
حقوق

ایشان و جلوگیری از ورشکستگی آنها

۲۱- عدم شمولیت محرومیتها و ممنوعیتهای ناظر بر چکهای برگشتی از
ابتدای اسفندماه ۱۳۹۸ تا پایان شهریورماه ۱۳۹۹، در صورت تداوم

شیوع ویروس
کرونا

۲۲- تمدید یا تجدید کلیه مجوزهای کسبوکارهای تولید برای یک دوره
ششماهه منتهی به شهریورماه ۱۳۹۹ در صورت تداوم وضعیت شیوع کرونا،

مشروط به
عدم تخلف صاحب کسبوکار و بدون نیاز به مراجعه به ادارات دولتی و

بدون
نیاز به اخذ گواهی پرداخت مالیاتی

۲۳- تعویق مهلت مجامع عمومى شرکتها تا پایان مهرماه ١٣٩٩ برای
کلیه شرکتها چه بورسی و چه غیر بورسی

۲۴- تجدیدنظر در خصوص هزینه حق توقف مورد مطالبه از صاحبان کالا
توسط

نمایندگان خطوط کشتیرانی با توجه به طولانی شدن روند تخلیه کالا در
مبادی

ورودی به دلیل شیوع کرونا

۲۵- کاهش بوروکراسی تخصیص ارز به واحدهای تولیدی و خدمات پشتیبان
تولید

آسـیبدیده از شیـوع ویـروس کرونـا بهمنظـور واردات مـواد اولیـه
موردنیاز در



فرآیند تولید

۲۶- توسعه زیرساختهای فناوری در کشور و افزایش پهنای باند از سوی
وزارت

ارتباطات بهمنظور بهرهبرداری بهینه و حداکثری از تجارت الکترونیک
و حرکت

به سمت کسبوکارهای اینترنتی

۲۷- توسعه دولت الکترونیک و کاهش بوروکراسی اداری در ارائه خدمات
مرتبط

با حوزه فعالیت کسبوکارها (بدون نیاز به مراجعه حضوری) بهویژه
امور

مرتبط با بیمه تأمین اجتماعی و مالیات تا زمان تداوم شیوع ویروس
کرونا

۲۸- عدم افزایش بهای محصولات و مواد اولیه تولیدی بنگاههای بزرگ
دولتی به مدت شش ماه

۲۹- الـزام دولـت در خصـوص تصـویب مصـوبهای مبنـی بـر عـدم تعهـد
کارفرمایان و

رفع تکلیف از ایشان نسبت به پرداخت هزینههای درمان کارگران در
صورت ابتلا

به بیماری کرونا و یا پرداخت دیه به علت فوت کارگران، ناشی از
بازگشایی

واحدهای تولیدی بر اساس مصوبه ستاد کرونا

۳۰- شفافسازی و اطلاعرسانی عمومی در خصوص نحوه و میزان ارائه
حمایتها

و تسهیلات و پیگیری سازوکارهای نظارتی سختگیرانه بهمنظور جلوگیری
از

رانتجویی و بروز رفتارهای فرصتطلبانه

امید میرود در سایه هماهنگی و همکاری قوای سه¬گانه و همدلی دولت
و

بخش خصوصی، بستر مناسب برای کنترل پیامدهای مخرب شیوع این بیماری
بر

کسبوکارهای اقتصادی فراهم گردد. در این راستا اتاق بازرگانی،
صنایع و

معادن و کشاورزی ایران آمادگی خود را برای ارائه هرگونه نظر



مشورتی و
کارشناسی اعلام میدارد.

رئیــس اتــاق ایــران: تســهیلات
اقتصـادی مربـوط بـه دوره شیـوع
کرونـا مـوجب لغـو دیگـر تصـمیمات

حمایتی نشود

رئیس اتاق ایران با ارسال نامهای به معاون اول رئیس جمهور از او
خواست تدابیری اتخاذ شود که اجرای تسهیلات و تمهیدات اقتصادی
مربوط به دوره شیوع بیماری کرونا موجب لغو دیگر تصمیمات حمایتی

مربوط به شرایط معمول کشور، نشود.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، به نقل از پایگاه
خبری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، رئیس اتاق
ایران با ارسال نامهای به معاون اول رئیس جمهور از او خواست
تدابیری اتخاذ شود که اجرای تسهیلات و تمهیدات اقتصادی مربوط به
دوره شیوع بیماری کرونا موجب لغو دیگر تصمیمات حمایتی مربوط به
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شرایط معمول کشور، نشود.

غلامحسین شافعی در نامه به اسحاق جهانگیری با تاکید بر اینکه
تقریبا اکثر صنایع نسبت به سال قبل شرایط بدتری دارند، نوشته
است: «پیرو تصمیم ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر معرفی ۱۰
رسته شغلی آسیب دیده و در نظر گرفتن برخی تسهیلات بیمهای و
مالیاتی برای ایشان، سازمان تأمین اجتماعی ضمن ابلاغ مصوبه «امهال
حق بیمه سهم کارفرمایی مربوط به فهرست اسفند ماه ۱۳۹۸، فروردین
۱۳۹۹ و بعد» به شعب سازمان، اقدام به لغو کلیه مجوزها و تسهیلات
در نظر گرفته شده توسط نهادهایی همچون ستادهای تسهیل و رفع موانع
تولید، شورای تامین کارگری، ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و … در
خصوص سایر فعالیتهای خارجی از فهرست ۱۰ رسته شغل مذکور نموده

است.»

پیش از این فهرست ۱۰ رسته شغلی آسیب دیده از شیوع کرونا از سوی
بانک مرکزی به این شرح اعلام شده بود: «مراکز تولید و توزیع
غذاهای آماده اعم از رستوران ها، بوفه ها، طباخی، تالارهای
پذیرایی، قهوه خانهها، اغذیه فروشیها و موارد مشابه به تشخیص
وزارت صنعت، معدن و تجارت»، «مراکز مربوط به گردشگری شامل هتل
ها، هتل آپارتمان ها، مجتمع های جهانگردی و گردشگری، مهمان
پذیرها مهمانسراها، مسافرخانه ها، زائرسراها، مراکز بوم گردی،
مراکز اقامتی و پذیرایی و تفریحی و خدماتی بین راهی و موارد
مشابه به تشخیس وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی»، «حمل
و نقل عمومی مسافر درون شهری و برون شهری اعم از هوایی، جادهای،
ریلی و دریایی»، «دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگری»، «تولید و
توزیع پوشاک»، «تولید و توزیع کیف وکفش»، «مراکز توزیع آجیل،
خشکبار، قنادی، بستنی و آبمیوه»، «مراکز و مجتمع های ورزشی و
تفریحی»، «مراکز و مجتمع های فرهنگی و آموزشی» و «مراکز تولید،

توزیع و فروش صنایع دستی».

شافعی در نامه خود به جهانگیری یادآور شده است که این اقدام
سازمان تامین اجتماعی موجب عمیق شدن بحران و باعث بیکاری حجم
زیادی از کارگران و تعطیلی صنایع در سالی خواهد شد که تحت عنوان

« جهش تولید» نامگذاری شده است.

متن کامل نامه غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران به شرح زیر است:
جناب آقای دکتر جهانگیری



معاون اول محترم رئیس جمهور

باسلام و تحیات؛

احتراما با آروزی توفیق الهی برای جنابعالی به استحضار میرساند
پیرو تصمیم ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر معرفی ده رسته شغلی
آسیب دیده و در نظر گرفتن برخی تسهیلات بیمهای و مالیاتی برای
ایشان، سازمان محترم تامین اجتماعی ضمن ابلاغ مصوبه «امهال حق
بیمه سهم کارفرمایی مربوط به فهرست اسفند ماه ۱۳۹۸، فروردین ۱۳۹۹
و بعد» به شعب سازمان، اقدام به لغو کلیه مجوزها و تسهیلات در نظر
گرفته شده توسط نهادهایی همچون ستادهای تسهیل و رفع موانع تولید،
شورای تامین کارگری، ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و … در خصوص
سایر فعالیتهای خارجی از فهرست ده رسته شغل مذکور نموده است، این
امر موجب عمیق شدن بحران و باعث بیکاری حجم زیادی از کارگران در

صنایع میگردد.

با عنایت به مطالب فوق به اطلاع میرساند که تقریبا اکثر صنایع
نسبت به سال قبل شرایط بدتری دارند و در سالی که به عنوان جهش
تولید نامگذاری شده است این صنایع تقریبا با خطر تعطیلی مواجه
خواهند شد. در همین راستا از جنابعالی درخواست میشود هرچه سریعتر
دستور فرمایید اجرای تسهیلات و تمهیدات مربوط به دوره شیوع بیماری
کرونا موجب لغو دیگر تصمیمات حمایتی که برای شرایط معمول کشور

اتخاذ شده است، نگردد.

مزید تاییدات جنابعالی را از خداوند سبحان مسئلت دارم.

سرویس خبری: صنعت غذا

۸ پیشنهــاد بخــش خصوصــی بــرای
مقابله با آسیبهای کرونا
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رئیس اتاق ایران طی نامهای به رئیسجمهور با اشاره به شیوع ویروس
کرونا و اثرات آن بر اقتصاد کشور، ضمن ابراز نگرانی در مورد مورد
وضعیت کسبوکارهای خدماتی، کوچک و متوسط و بنگاههای بزرگ بالادستی،

هشت پیشنهاد برای جبران بخشی از آسیبها ارائه کرد.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، به نقل از اتاق
بازرگانی، غلامحسین شافعی در این نامه خطاب به حسن روحانی با بیان
این نکته که کسبوکارهای خدماتی کوچک و متوسط حدود ۴۰ درصد تولید
ناخالص داخلی کشور را در اختیار دارند، نوشته است: با توجه به
انتشار ویروس کرونا در سطح کشور امکان دارد شاهد بروز یک سکته
تقریباً گسترده در گردش مالی، ظهور بدهیهای انباشته، نکول تعهدات
مالی و بروز موجی از ورشکستگیها و تعطیلی بعضی کسبوکارها باشیم.

وی در ادامه نامه آورده است: موج این شوک از بدنه کسبوکارهای
خدماتی کوچک و متوسط و بنگاههای فعال در زمینه تجارت بینالمللی
به ساختارهای اقتصاد کلان و بنگاههای بزرگ بالادستی به ویژه نظام
بانکی و مالی منتقل خواهد شد و در نتیجه متغیرهای اقتصاد کلان،
همچون رشد، اشتغال و تورم را که به تازگی در مسیر احیا قرار

گرفته بودند، مجددا وارد محدوده بحرانی میکند.

رئیس پارلمان بخش خصوصی کشور در نهایت هشت اقدام پیشنهادی را
مطرح کرده است که توجه به آنها میتواند با بخشی از آسیبهای

احتمالی مقابله کند:

۱- تسـریع در فعالسـازی دیپلماسـی توأمـان اقتصادی-بهـداشتی بـا

http://www.agrofoodnews.com


کشورهای پیرامونی و مقاصد صادراتی به منظور تدوین و اجرایی شدن
پروتکلهای مشترک بهداشتی/امنیت زیستی به منظور استمرار صادرات و

واردات

۲- تسهیل فرآیند ثبت سفارش، اعطای موقت فرصت واردات بدون انتقال
ارز و اعطای فوری تسهیلات مالی ارزی و ریالی برای تأمین مواد
اولیه بنگاههای تولیدی و تأمین نیازهای وارداتی کشور برای

پیشگیری، محافظت و مقابله با ویروس کرونا

۳- ارتقای اولویت بازپرداخت بدهکاری و دیون دولت به بخش خصوصی در
لایحه بودجه و نظام مدیریت مالی دولت

۴- تمدید ششماهه کلیه مزایا و معافیتهایی که موعد آنها به موجب
مقررات موضوعه خاص تا پایان سال جاری بوده است؛ نظیر آییننامه

افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی داراییها

۵- بخشودگی مالیات، حق بیمه تأمین اجتماعی و سایر عوارض (نظیر
عوارض شهرداریها و دهیاریها) برای کسبوکارهای تولیدی و خدماتی

خرد تا انتهای اردیبهشتماه

۶- امهال و تنفس ششماهه وصول کلیه مطالبات بانکها، دوایر دولتی و
عمومی نظیر مالیات، حق بیمه تأمین اجتماعی و سایر عوارض (نظیر
عوارض شهرداریها و دهیاریها) برای کسبوکارهای تولیدی و خدماتی

خرد

۷- تدوین «برنامه جامع نقشآفرینی نظام پولی-مالی-اعتباری کشور در
کنترل بحران اقتصادی کرونا» با مشارکت بخش خصوصی

۸- تدوین «برنامه جامع بهبود فضای کسبوکار و ارتقای سرمایه پذیری
کسبوکارهای خدماتی کوچک و متوسط» با مشارکت بخش خصوصی و باهدف
ارتقای تاب آوری این بخش از اقتصاد ملی در برابر تهدیدات ناشی از

بحران کرونا

سرویس خبری: صنعت غذا

https://agrofoodnews.com/category/food-industry/


سرپرسـت وزارت جهـاد کشـاورزی در
دیـدار بـا فعـالین بخـش خصوصـی
مطـرح کـرد:در کشـاورزی موضـوع
بـازار ،تقاضـا و اقتصـاد بایـد

خیلی پررنگ تر باشد

عباس کشاورز بحث اقتصاد در وزارت جهاد کشاورزی را برجسته دانست و
گفت: متاسفانه در ساختار فعلی وزارتخانه افراد و متخصصان اقتصادی

نقشی ندارند

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی سرپرست وزارت جهاد
کشاورزی در نشست با فعالان اقتصادی در کمیسیون کشاورزی و صنایع
وابسته اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه بازارهای صادراتی
ما روز به روز محدودتر میشود، اظهار داشت: بازارهای ما هر روز
خلاصه شده و هم اکنون، تقریبا اروپا را از دست داده ایم و عمده

صادرات کشور به عراق، افغانستان و آذربایجان انجام میشود.

کشاورز ادامه داد: عراق نیز به تازگی بازار خود را به روی محصولات
کشاورزی ایران بسته است و ما در رفع این مشکل با وزارت خارجه
ایران صحبت کردهایم؛ تداوم این شرایط منجر میشود که تولید ما

بازار نداشته باشد.
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کشاورز اظهار داشت: صادرات میتواند به تولید نظم دهد و در صورتی
که صادرات مستقیمی داشته باشیم تولید نیز به شکل مناسبتری انجام
خواهد شد به طوری که در صورتی که بتوانیم محصولات کشاورزی را به
طور منظم در اوزان و زمان مشخص صادر کنیم و با دیگر کشورها
قرارداد داشته باشیم میتوانیم برای تولید نیز برنامهریزی بهتری

انجام دهیم.

وی با اشاره به اینکه چقدر قبول داریم صادرات را با اتفاقات
داخلی تفکیک کنیم، گفت: صادرات مبنای توسعه بوده و جریانی برای
انتقال تکنولوژی به شمار میرود؛ یعنی کانالی است که در آن با

فضاهای جدید کشاورزی آشنا می شویم؛

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه
موافق هستم که موانع صادرات را بررسی و رفع کنیم، افزود: در این

زمینه باید
به چند نکته توجه کنیم. اول اینکه چه کالایی را از چه مناطقی و با

چه حجم
مصرف آبی باید صادر کنیم؛ مثلا آیا صادرات گوشت قرمز با شرایط آب

کشور باید
مورد حمایت قرار بگیرد؛ در حالی که تولید یک کیلوگرم گوشت قرمز

۱۵ تن آب
مصرف می کند.  

کشاورز با اشاره به اینکه تولید هر کیلوگرم گوجه فرنگی در
تابستان ۶ متر مکعب آب مصرف می کند، گفت: این عدد در پاییز به ۳
متر مکعب کاهش می یابد و به همین جهت ما تفاهم کردیم که از کشت

این محصول در پائیز حمایت کنیم.

وی تصریح کرد: بنابراین صادرات باید با توجه به شرایط موجود و
بحث آب جهت دار شود.  

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی  با اشاره به در
این وزارتخانه  یک آدم اقتصادی نیست و همه فکر می کنند که

کشاورزی چی ها
باید وزارت جهاد را اداره کنند، گفت: تولید یک امر بسیار جزئی

است و لازم
است که متخصصان اقتصادی کنار ما قرار بگیرد در غیر این صورت نمی

توانیم



رقابت کنیم و فقط با یکدیگر دعوا می کنیم.

کشاورز تصریح کرد: همه امور تصدی گری باید به بخش خصوصی واگذار
شود و حتی بخشی از امور حاکمیتی نیز با حفظ حاکمیت به اعتقاد
بنده قابلیت انتقال دارد. دنیا کشاورزی را با بزرگ شدن دولت پیش
نبرده و دولت باید در این حوزه مختصر شود. مسئولیت ها را باید به
فعالان بخش خصوصی بدهیم و آنها نیز باید مسئولیت پذیر و پاسخگو

باشند.

وی با بیان اینکه میزان کود مصرفی کشور حدود
۲.۷ میلیون تن است، ادامه داد: تنها حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تن از

این میزان
وارد میشود که با توجه به شرایط ایجاد شده این مقدار نیز به

تدریج داخلی
خواهد شد.

این مقام مسئول با اشاره به اینکه اگر
بتوانیم قیمت محصولات را روانتر و آزادتر کنیم، می توانیم یارانه

را حذف
کنیم، گفت: تا زمانی که کالایی یارانه ای است دولت باید در بازار

آن حضور
داشته باشد و این مسئله خارج از اختیار ما است.  

کشاورز با اشاره به اینکه  دلمان می خواهد
ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف شود، گفت: این امر بسیار به نفع بخش است چرا

که مسائل
شفاف میشود اما به عنوان یک عضو دولت نمی توانم این را مد نظر

قرار ندهم
که با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از نهاده ای مثل ذرت، قیمت مرغ به

حدود ۲۸ تا ۳۰
هزار تومان افزایش می یابد.

وی گفت: آیا ما توانستیم در بحث بنزین این
مسئله را کنترل کنیم؛ در حالی که مصرف کنندگان بنزین از مرغ کمتر

هستند،
مردم الان نمی توانند گوشت قرمز مصرف کنند و بیشتر از مرغ استفاده

می کنند.
آیا ما باید مرغ را هم از آنان بگیریم. بنابراین نمی توانیم فقط



به فکر
تولید کننده باشیم و باید مراقب مصرف کننده هم باشیم چون اگر

تقاضا نباشد
تولید هم سرکوب میشود.

ارز ۴۲۰۰ تومانی از واردات شکر حذف میشود

کشاورز با بیان اینکه سال گذشته تلاش کردیم هر چه می توانیم
واردات کالاهای نهایی را با ارز نیمایی انجام دهیم، گفت: کالاهایی
مانند چای، گوشت قرمز، کره و حبوبات شامل این طرح شده اند واین
پیشنهاد درباره شکر و برنج هم به دولت داده ایم. فکر می کنم
درباره شکر این امر پذیرفته شود؛ اما درباره برنج باید با وزارت

صمت رایزنی هایی انجام دهیم.

وی با اشاره به اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
از برخی کالاها مانند چای و گوشت قرمز منجر به پائین آمدن قیمت

آنها در
بازار شد، افزود: درباره کالاهای واسطه به دلیل اینکه به قیمت

تمام شده
محصول نهایی گره خورده است نمی توانیم این کاررا به راحتی انجام

دهیم. مثلا
اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی را از واردات جو حذف کنیم قیمت آن به بالای

سه هزار
تومان می رسد. یا درباره گندم قیمت به ۳ هزار و ۵۰۰ تومان خواهد

رسید. آیا
می توانیم این کالاها را با قیمت مذکور بخریم؟ و آیا فکر می کنیم

که قیمت
نان و سایر فرآورده ها چقدر افزایش پیدا می کند.

کشاورز با بیان اینکه در مسابقه قیمت همه
بازنده هستند، گفت: بنابراین در بخش کشاورزی باید به گونه ای

حرکت کنیم که
این مسئله به حداقل برسد.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی  با بیان اینکه بازارهای صادراتی
محصولات کشاورزی کشور روز به روز محدود میشود، از احتمال حذف ارز

۴۲۰۰ تومانی شکر خبر داد.

وی به رابطه با تولیدکننده اشاره کرد و گفت: ما برنامههای خرید



توافقی و قیمت پایه را برای کشاورزان در نظر خواهیم گرفت. 

کشاورز همچنین گفت در دنیا بخش خصوصی در مسائل تولید دخالت داده
میشود و در مدیریت جدیدی که در وزارتخانه ایجاد شده به این مسأله
اهمیت ویژهای خواهیم داد و وی از بخش خصوصی خواست که پیشنهادات

خود را در این زمینه اعلام کنند.

سرپرست وزیر جهاد کشاورزی همچنین جوانگرایی و استفاده حداکثری از
ظرفیتهای زنان را از برنامههای وزارتخانه در مدیریت جدید عنوان

کرد. 

پیش از صحبت های سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، غلامحسین شافعی، رئیس
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: عباس کشاورز،
گزینه مناسبی برای وزارت جهاد کشاورزی است؛ چراکه اهلیت حرفهای
داشته و بسیاری از مشکلات ما در دستگاههای مختلف این است که کسانی

مسئولیت می پذیرند که حرفه ای نیستند.

وی با اشاره به ریسک و خطرپذیری بالای
پذیرفتن این مسئولیت، گفت: عهده دار شدن سمت وزیر جهاد کشاورزی

در شرایط
فعلی، جسارت بالایی می خواهد و ما امیدواریم که همه اطرافیان به

گزینه
پیشنهادی وزارت جهاد کمک کنند تا او بتواند این مسیر را به خوبی

طی کند.

شافعی با اشاره به رشد اقتصادی در ۱.۵سال
گذشته اضافه کرد: اگر بخش کشاورزی نبود، این عدد، رقم بسیار کمی

می شد و در
واقع می توانیم بگوییم که کشاورزی نجات دهنده بخش اقتصادی کشور

بوده  و به
همین جهت، باید از مسئولین و تولید کنندگان بخش کشاورزی تشکر

کرد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه
مرتب مباحثی مطرح میشود مبنی بر اینکه برای حمایت از تولید داخل،

باید
درِ واردات را ببندیم، گفت: اما برای هدف اصلی که همان توسعه

اقتصادی کشور
است، برنامه جدی نداریم. اگر مبحث بسته شدن واردات به این معنا



است که
تولید با هر قیمت و کیفیتی انجام شود به درد توسعه اقتصادی نمی

خورد؛ پس
وقتی که تولیدی را شروع می کنیم، باید در ابتدا واردات را کنترل

کنیم تا
تولید به بلوغ برسد؛ اما زمانی که بلوغ اتفاق افتاد این تولید

باید بتواند
خود را با دیگران بسنجد اگرنه در همان سن باقی می ماند و رشد نمی

کند.

شافعی با اشاره به اینکه الگوهای توسعه اقتصادی را باید همواره
مد نظر داشته باشیم، گفت: ما باید خودمان را با شرایط تطبیق

دهیم.

وی اضافه کرد: وقتی که یک کاری را تازه آغاز
می کنیم، باید این کار مورد حمایت قرار بگیرد اما زمانی که به

بلوغ می رسد
باید بتواند خود را اداره کند.

شافعی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره
به محدودیت های صادرات اشاره کرد: سوگلی صادرات به اوراسیا،

ناوگان حمل و
نقل و سردخانه مناسب است؛ اما در حال حاضر این بسترها کجا هستند.

وی با اشاره به محدودیت های حوزه حمل و نقل
ادامه داد: به عنوان مثال اگر ازبکستان تصمیم بگیرد ترانزیت پنبه

را از
ایران قطع کند، حمل و نقل ریلی ایران با این کشور قطع میشود.

در ابتدای این جلسه علی شریعتی مقدم رئیس کمیسیون کشاورزی و
صنایع وابسته اتاق بازگانی ایران از مزیت اتاق در کمک به صادرات
غیر نفتی گفت :در صورت اینکه تصمیم سازی نیز به نقش مشورتی اتاق
افزوده شود نه تنها توسعه صادرات خواهیم داشت بلکه انتظار جهش
صادراتی خواهیم داشت. وی افزود: امروز که چاههای نفت ثمری برای
صادرات ما ندارند این گله را داریم که اگر در ۴۰ سال گذشته به
صادرات غیرنفتی اهمیت داده می شد، مشکلات امروز را نداشتیم .
کشورهای توسعه یافته از طریق صادرات غیرنفتی و گردشگری ارزآوری
زیادی دارند و این ارزآوری چند ده برابر ارزآوری حاصل از صادرات



نفت است.

شریعتی مقدم در خصوص اقتصاد مقاومتی گفت : متاسفانه در این مسئله
به عمل نزدیک نشدیم و صادرکننده در مشکلات ارزی به حاشیه می رود و
بخش هایی که سودی برای کشور ندارند و نه ارزی بر می گردانند ،
سود می برند . انتظار این است که در این قضیه کمک شود تا صادرات

از بین نرود .

در این جلسه که با حضور فعالین بخش کشاورزی و صنایع غذایی
برگزارشد رئوسای انجمن ها و اتاق ها نسبت به مشکلات بخش خود

پرداختند.

محسن احتشام رئیس شورای ملی زعفران در این نشست از نابسامانی
وضعیت محصول استراتژیک زعفران گفت و تعداد زیادی از تیترهای
روزنامه ها ، خبرگزاری ها و سایر رسانه ها را که از وضعیت نه
چندان مطلوب زعفران خبر می دادند را برای حضار خواند. بیاید با
یک برنامه ریزی وطرح ریزی استراتژیک و با بازاریابی و بازارسازی
به این وضعیت خاتمه دهیم . پیشنهاد دارم کمیته ای متشکل از بخش
خصوصی و تشکل ها تشکیل دهیم که راهبرد راتععین کنیم ، ما طرح
جامع تولید و صادرات زعفران را به وزارت صمت دادیم و انتظار

داریم این طرح تصویب شود

احتشام همچنین از طرح تعاون روستایی مبنی بر خرید توافقی زعفران
از کشاورزان حمایت کرد و گفت: تعاون روستایی مازاد سال قبل را
خریداری میکند و باعث می شود عاقبت ناخوشایندی برای کشاورزان

نباشد.

شـافعی بیـان کـرد؛ ضـرورت توقـف
موقت برخی قوانین دست و پاگیر/

https://agrofoodnews.com/%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%a8%db%8c%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%b6%d8%b1%d9%88%d8%b1%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%82%d9%81-%d9%85%d9%88%d9%82%d8%aa-%d8%a8%d8%b1%d8%ae%db%8c-%d9%82%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%a8%db%8c%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%b6%d8%b1%d9%88%d8%b1%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%82%d9%81-%d9%85%d9%88%d9%82%d8%aa-%d8%a8%d8%b1%d8%ae%db%8c-%d9%82%d9%88/


سیاستهای ارزی کشور با اولویت
صادرات همخوانی ندارد

رییس اتاق ایران گفت: امروز نیازمند آن هستیم که برخی قوانین و
مقررات که با وضعیت کنونی ما مطابقت ندارد برای مدت یک تا دو سال
فریز شوند به عنوان مثال در برنامه چهارم توسعه سهم تسهیلات بانکی
از بخشهای مختلف برداشته شود مسائل دیگری مانند ممنوع الخروجی و
چک برگشتی و … از دیگر موارد است که با توجه به شرایط بحرانی

اقتصاد کشور نیاز به توقف دارد.

به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا در صبحانه کاری اتاق بازرگانی
ایران که با حضور وزیر صمت برگزار شد، غلامحسین شافعی رئیس اتاق
بازرگانی ایران با تشکر از تعامل وزارتخانه با بخش خصوصی گفت: ما
در این دو سال هر جا که خواستیم آقای وزیر حضور پیدا کردند و
تعداد جلسات مشترک ما با بدنه وزارتخانه بسیار بیشتر از دورههای

قبل شده است.

وی ادامه داد: با وجود رشد نقدینگی آمار اقتصاد کشور حاکی از این
است که این نقدینگی کمتر در بخش تولید مصرف شده است. از سال ۹۵
به طور متوسط سالانه نقدینگی ۲۰ درصد رشد داشته که اگر در خدمت

تولید بود نباید رشد اقتصادی ما ۲.۲ درصد بود.

شافعی در خصوص سیاستهای وزارت صمت در حوزه تجارت گفت: سیاستهای

https://agrofoodnews.com/%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%a8%db%8c%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%b6%d8%b1%d9%88%d8%b1%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%82%d9%81-%d9%85%d9%88%d9%82%d8%aa-%d8%a8%d8%b1%d8%ae%db%8c-%d9%82%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d8%b4%d8%a7%d9%81%d8%b9%db%8c-%d8%a8%db%8c%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%b1%d8%af%d8%9b-%d8%b6%d8%b1%d9%88%d8%b1%d8%aa-%d8%aa%d9%88%d9%82%d9%81-%d9%85%d9%88%d9%82%d8%aa-%d8%a8%d8%b1%d8%ae%db%8c-%d9%82%d9%88/


تجاری و ارزی با یکدیگر هماهنگ نیستند اگر در شرایط بحرانی کنونی
صادرات را اولویت در نظر بگیریم سیاستهای ارزی باید بر همین اساس
باشد. در بحث اوراسیا که اخیرا مطرح شده خواهش ما این است که از

نظرات بخش خصوصی استفاده شود تا تجربه ترکیه تکرار نشود.

وی با اشاره به وجود برخی قوانین دست و پا گیر گفت: امروز
نیازمند آن هستیم که برخی قوانین و مقررات که با وضعیت کنونی ما
مطابقت ندارد برای مدت یک تا دو سال فریز شوند به عنوان مثال در
برنامه چهارم توسعه سهم تسهیلات بانکی از بخشهای مختلف برداشته
شود مسائل دیگری مانند ممنوع الخروجی و چک برگشتی و … از دیگر
موارد است که با توجه به شرایط بحرانی اقتصاد کشور نیاز به توقف

دارد.

وی افزود:ما پیشنهاد میدهیم که یک کمیته مشترک برای بررسی و
شناخت این قوانین تشکیل شود تا هر چه زودتر این قوانین دست و

پاگیر برداشته شود.

سرویس خبری: صنعت غذا

محمـدرضا رمضـانی دبیـر کـل اتـاق
ایران شد

http://agrofoodnews.com/category/food-industry/
https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%ad%d9%85%d8%af%d8%b1%d8%b6%d8%a7-%d8%b1%d9%85%d8%b6%d8%a7%d9%86%db%8c-%d8%af%d8%a8%db%8c%d8%b1-%da%a9%d9%84-%d8%a7%d8%aa%d8%a7%d9%82-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d8%b4%d8%af/
https://agrofoodnews.com/%d9%85%d8%ad%d9%85%d8%af%d8%b1%d8%b6%d8%a7-%d8%b1%d9%85%d8%b6%d8%a7%d9%86%db%8c-%d8%af%d8%a8%db%8c%d8%b1-%da%a9%d9%84-%d8%a7%d8%aa%d8%a7%d9%82-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d8%b4%d8%af/


غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران طی حکمی، دبیر کل اتاق ایران در
دوره جدید را منصوب کرد.

بر اساس این گزارش،محمدرضا رمضانی به عنوان دبیرکل اتاق ایران
فعالیت خود را آغاز کرد. غلامحسین شافعی روز گذشته با استعفای
علیرضا اشرف دبیرکل اتاق ایران در دوره هشتم، موافقت کرده بود.

رمضانی پیشاز این سالها به عنوان معاون امور مجلس اتاق ایران
فعالیت داشت و از مدیران باسابقه پارلمان بخش خصوصی به شمار

میرود.

در حکم رئیس اتاق ایران برای محمدرضا رمضانی آمده است:

با عنایت به تعهد و تجارب ارزنده جنابعالی به موجب این حکم به
عنوان «دبیر کل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران»

منصوب میشوید.

امیدوارم با اتکال به خداوند تبارک و تعالی، با همکاری و تعامل
با کلیه ارکان اتاق ایران و همچنین معاونین، میدران و کارکنان

بیش از پیش موفق و موید باشید.


